
        مجلس شورای اسلامی، اصلاح قانون مناطق آزاد را  پیش رو نهاده 
اســت، دکتر سید احسان خاندوزی نایب رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس به پشتوانه سوابق کارشناسی در مرکز پژوهشهای مجلس 

نقش موثری در بازنگری این قانون به عهده دارد. 
مجمع توسعه و نوآوری سازندگان کیش با توجه به  نقش سرنوشت 
ســاز این قانون برای مناطق آزاد به طور عام و کیش به طور خاص 
اهتمام ویژه ای را به منظور جامعییت و مانعییت این قانون با رویکرد 
تقویت موقعییت و مزایای رقابتی مناطق آزاد کشور معطوف داشته 
است.گفتگو با تصمیم سازان و سیاستگزاران در سطوح مختلف در 
ماههای اخیر نتایج ارزشمندی به همراه داشته است. در همین راستا 
سفر دکتر خاندوزی به کیش و مذاکرات متعدد با  مدیر عامل و مدیران 
ارشد  سازمان منطقه آزاد کیش، سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی از 

جمله مهمترین و اصلی ترین برنامه های این سفر بود.
گزارش حاضر برگرفته از جلســه ای اســت که با حضور فعالان و 
ســرمایه گذاران کیش برگزار شــد. گفت وگوهای متقابل بخشهای 
خصوصی و دولتی در ســطوح ملی و منطقه ای طلیعه شکل گیری 
اتفاق نظرهمگانی درمیثاق توسعه و پیشرفت کیش با همکاری همه 

علاقمندان و مسئولان این جزیره زیبا است.

اشاره: 

جواد سلماسی مصطفی ابراهیمینادر کشتکار

 به گزارش اقتصاد کیش؛ اعضاء مجمع 
توسعه و نوآوری سازندگان کیش و تعدادی 
از سرمایه گذاران بخش خصوصی و فعالان 
اقتصادی کیش در نشســت مشترکی با دکتر 
سید احسان خاندوزی؛ نایب رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس شــورای اسلامی پیرامون 
موضوع اصلاحیه قانون چگونگی اداره مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی بحث و تبادل نظر کردند.

این نشســت با حضور حسین رباطی؛ 
نادر کشــتکار؛ مصطفی ابراهیمی؛ سید علی 
ســیدی؛ جواد سلماسی؛ محســن قریب؛ 
رحمان ســادات نجفی؛ احمد کتابفروش، 
ارسلان قربانی، منصور حاجی حسینی، داود 
رادمند و تنی چند از دیگر ســرمایه گذاران و 
فعالان اقتصادی کیش در محل سالن همایش 
های خوارزمی مرکز همایش های بین المللی 
جزیره کیش برگزار شد و حدود سه ساعت به 
طول انجامید. چندی پیش موضوع اصلاحیه 
برخی از مواد قانون چگونگی اداره مناطق آزاد 
تجاری و صنعتی کشــور در مجلس شورای 
اســلامی مطرح شــد و بر این اساس اظهار 
نظرهــای متفاوتی از فعالان اقتصادی مناطق 
آزاد مطرح گردید. برای پیگیری این موضوع 
و شــنیدن مطالبات و خواسته های سرمایه 
گذاران و فعالان بخش خصوصی دکتر سید 
احســان خاندوزی نایب رئیس کمیســیون 
اقتصادی مجلس شــورای اسلامی به جزیره 
کیش سفر کرد و با برگزاری جلسات مختلف 
نظرات فعالان اقتصادی را جویا شد تا پس از 
بازگشت به "بهارستان" در جلسات تصمیم 

گیری، مطرح نماید.
حاضــران در این جلســه دیدگاه ها و 
نظرات خود را با موضوعات متفاوتی از جمله: 
تداخل وظایف، بخشــی نگری درمقررات، 
بوروکراســی اداری، چابک سازی ساختار 
ســازمان، ارتقای جایگاه و ساختار مدیریتی 
مناطق آزاد، لزوم نظارت بر عدم حسن اجرای 
قانون، بی ثباتــی مدیریتی، کاهش موقعیت 

های رقابتی و ... مطرح نمودند .
تقویت مکانیزم نظارتی و ارتقاء 

جایگاه مناطق آزاد

در ابتدای جلســه طهمورث قاسمی؛ 
دبیرکل مجمع توســعه و نوآوری سازندگان 
کیش در خصوص ضرورت و اهدف جلسه 
اظهار داشــت: قانون امری اعتباری است که 
حقوق و تکالیــف را معین می کند و وظیفه 
آن تنظیــم و مدیریت صفحه تعارض منافع 
است . رویکرد این تنظیم گری حل مسائل و 
مشکلات از یک سو  و پیش بینی تضمیمات 
و سازوکارهای تسهیل کننده برای پیشرفت و 
عدالت اجتماعی از سوی دیگر است. با توجه 
به اینکه ۲۷ سال از قانون مناطق آزاد می گذرد 
و از جهــات مختلف به ویــژه از حیث عدم 
اجرای برخــی از مواد این قانون و همچنین 
لزوم پیش بینی ســازوکارهای دقیق در ایجاد 
مناطق جدید، بازاندیشی و اصلاح این قانون 

ضروری می نماید. 

لذا طرح اصلاحی که اخیرا با مدیریت 
آقــای دکتر خانــدوزی و امضای تعدادی از 
نمایندگان مجلس بــه جریان افتاده فرصت 
مغتنمی است که اولاً در این اصلاحیه مکانیزم 
نظارتی تقویت شــود و ثانیاٌ ضمن صیانت و 
تقویت مزایا و معافیت های قانونی، جایگاه 
این مناطق دراقتصاد ملی ارتقا یابد .به همین 

دلیل این جلسه تشکیل شده است تا صحبت 
ها، دغدغه ها و پیشنهادات نمایندگان بخش 
خصوصی کیش که سالها تجربه میدانی دارند 

به عنوان اصلی ترین ذینفعان شنیده شود .
مجلس انتظارات خود از مناطق آزاد 

را اعلام کند
محسن قریب در این نشست گفت: در 
خصــوص لایحه اصلاحیه قانون چگونگی 
اداره مناطق آزاد در ابتدا چیزی که به ذهن می 
رسد ملاحظاتی است که قطعا برای مجلس 
شــورای اسلامی در جهت ایجاد مناطق آزاد 
جدید ایجاد گردیده است و مجلس با توجه 
به مسائل حاشیه ای که مناطق آزاد جدید می 
تواند ایجاد کنــد در صدد برآمد تا اصلاحیه 
ای را انجام دهد ولی باید در نظر داشــت این 
اصلاحیه بر قانونی است که متاسفانه هیچوقت 
به طور کامل امکان اجرایی شدن پیدا نکرد و 
همیشه نیمی از این قانون دستخوش عدم اجرا 
بود و زمینه اینکه بتواند قابلیت های خودش را 
در اجرا نشان دهد، فرصت وقوع پیدا نکرد. لذا 
نمی توان هیچگونه تبیین و ارزیابی نسبت به 

قانون فعلی در اجرا داشت.وی افزود: قانونی 
که مصوب سال 13۷۲ بود قانون بسیار خوب 
و مناسبی است که بتواند به صورت کامل اجرا 
شــود، لذا ما انتظار داریم قانون فعلی اجرا و 
مجلس از اجرای آن حمایت نماید و همچنین 
نظارت عالیه ای نیز بر اجرای آن داشته باشد. 
قریب ادامه داد:  درخواست دیگر ما این است 
که مجلس شورای اسلامی خواسته هایش را 
از مناطــق آزاد دقیقا اعلام کند و بگوید که از 
مناطق آزاد چــه انتظاری دارند تا این مناطق 
نقش خودشــان را در این انتظارات ایفا کنند. 
وی بــا بیان اینکه ایــن قانون یک میثاق ملی 
برای کســانی است که در این مناطق سرمایه 
گذاری کرده اند و یک اشتغال بزرگ حداقل 
نیم میلیون نفری در کل مناطق آزاد ایجاد شده 
و این اتفاق در سنوات گذشته رخ داده، گفت: 
این اصلاحیه می تواند تمام سرمایه گذاری ها 
و اشتغال های موجود را از بین ببرد و تقاضای 
ما بر این است که مجلس یک فرصت 6 ماهه 
ای را قرار داده و کار کارشناسی کامل بر روی 

این اصلاحیه انجام شود تا هیچگونه 

خدشــه ای بر سرمایه گذاریهای انجام 
شــده و اتفاقات خوبی که در طی سال های 
گذشته در این مناطق شاهد بودیم، وارد نشود 
و میزان اشتغال و سرمایه گذاری در این مناطق 
کاهــش پیدا نکند . قریب افزود: مطلب مهم 
دیگــر که باید در نظــر گرفت  و تقاضای ما 
از مجلس است بررسی و اصلاح قوانین می 
باشــد به طوری که سره را از ناسره جدا شود 
و قوانین مزاحم ومعارض را کنار بگذاریم و 
حذف کنیم . این موضوع ضمن اینکه بسیاری 
از دغدغــه های موجود مجلــس را مرتفع 
خواهد کرد، قانونگذار را به اهداف اولیه ایجاد 
مناطق آزاد خواهد رساند و به دنبال آن شاهد 
آبادانی هر چه بیشتر مناطق آزاد خواهیم بود. 

مشکل در اجراء است نه قانون!
ســید علی سیدی از ســرمایه گذاران 
جزیره کیش با بیان اینکه فکر می کنم مشکل 
ما قانون نیست و بیشتر در اجرا مسئله داریم، 
گفت: متاسفانه برخی مدیران انتخابی ناتوانند، 
تخصص ندارند و منفعت طلبانه انتخاب می 
شوند . پیشنهاد می کنم در صورت امکان در 
تغییر قانون با هر سازوکاری و صلاحدیدی، 
انتخــاب مدیران مناطق آزاد را به عهده مردم 
بگذارید تا مردم هر منطقه آزاد در انتخاب مدیر 
خود نقش داشــته باشند. سیدی با بیان اینکه 
قوانین مناطق آزاد فرق چندانی با ســرزمین 
اصلــی ندارنــد، گفت: اختیــارات مدیران 
مناطق آزاد کم نیســت و مشکل از اجراست. 
وی با طرح مشــکلاتی از جملــه مالیات و 
امور گمرکــی در مناطق آزاد از  نایب رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
خواست که اصلاحیه قوانین مناطق آزاد را با 

دید بازتری بررسی نماید.
لزوم وجود قانون شفاف و صریح

جواد سلماســی دیگر فعال اقتصادی 
که پیشتر سابقه طولایی در مدیریت گمرک 
کشور و ســازمان منطقه داشته است در این 
نشست گفت: چون از ابتدای تصویب قانون 
مناطــق آزاد در ســال 13۷۲ و قبل از آن هم 
در مجموعه سازمان منطقه آزاد کیش حضور 
داشتم باید بگویم قانون مصوب قانون مترقی و 

مطلوبی بود اما اجرای آن با سیستمهای اجرایی 
و نگاه به داخل کشور انجام می شد و همیشه 
مدیرانی که در کیش کار می کردند با مدیران 
سرزمین اصلی در تعارض بودند. آنچه که در 
سالهای اولیه ایجاد مناطق آزاد توان بیشتری را 
برای رشد و توسعه ایجاد کرد، ثبات مدیریت 
در دو دوره 6 ساله بود. که مدیرانی آمدند که 
اســتقرار آنها برای مــدت طولانی در کیش 
تسلط به منطقه و قدرت تصمیم گیری آن ها 
را بهتر و بیشــتر می کرد . چیزی که بعد از آن 
اتفاق اقتاد این بود که متاســفانه در یک دوره 
6 ســاله 11 مدیر به جزیره آمدند و هنوز هم 

درگیر تبعات آن هستیم. 
سلماسی افزود: در مناطق آزاد تا مادامی 
که امکانات و زیر ساختی وجود ندارد کسی 
به آنها کاری نخواهد داشــت اما هر چه توان 
و زیر ســاخت ها در جایی مثل کیش بیشتر 
می شود از سوی ســرزمین اصلی بیشتر در 
تنگنا قرار می گیرد! به تعبیری آبادانی بیشــتر 
برابر اســت با سد کردن کارها؛ برای مثال در 
موضوع ساخت بندرگاه و مخابرات در جزیره 
کیش این نوع نگاه مشهود بود و گویی سرعت 
توسعه در جایی غیر از سرزمین اصلی در نگاه 
مدیران دولتی پدیده خوبی نیست! وی ادامه 
داد: مهمترین چیزی که به مناطق آزاد قدرت 
میداد حمایتی بود که روســای جمهور ادوار 
گذشــته )هاشــمی و خاتمی( از آن داشتند. 
دولت در منطقه آزاد کیش از بودجه سنواتی 
خرج نمی کند اما پیشرفتی که در کیش هست 
با سرزمین اصلی قابل قیاس نیست. نوع نگاه 
و اســتفاده از قانون و مقررات مهم هســتند. 
قوانین در بســیاری از موارد مانند ماده 13 که 
صراحتا مناطق آزاد را از مالیات مبرا می داند و 
یــا ماده 14 در بحث واگذاری و نحوه فروش 
زمین و ... بسیار شفاف هستند اما ما تا سال ۷6 
نتوانستیم این را به مسئولان مالیاتی بقبولانیم 
و 4 سال طول کشید تا به ماده 14 قانون عمل 
کنند.سلماســی گفت: یکی از مسائلی که به 
مناطق آزاد کمک می کند وجود قانون شفاف 
و صریح است چون در غیر اینصورت تعابیر 
مختلفی از آن شده و بخش خصوصی دچار 

مشکل می شود.

سلماســی بیمه تامین اجتماعی؛ قیمت 
ســاخت در مناطق آزاد؛ هزینه های هنگفت 
حمل و نقل و عوارض را از جمله مشکلات 
سرمایه گذاران عنوان کرد و گفت: روان سازی 
و طولانی نشدن پروسه های اداری از نکات 
قابل توجه است و بایستی اختیارات به مناطق 
آزاد برگردد و دیدگاههای اولیه حاکم شــود. 
وی ادامه داد: مدیران سرزمین اصلی از مناطق 
آزاد چیزی ورای ســرزمین اصلی میخواهند 
پس باید اختیاراتش هم به همان نسبت قوی 
باشد.این نگاه در گذشــته وجود داشت که 

جایی مثل جزیره کیش به اینجا رسید.
سلماســی در ادامه با اشاره به اینکه دبیر 
خانه مناطق آزاد در روزاول با حضور 1۲ نفر 
تشــکیل شد اما امروز 140 نفر آن را اداره می 
کنند! ساختار سازمانی نباید بی اندازه بزرگ 
باشد و برای یک کار کوچک امضای چندین 
نفر لازم است و این همان بوروکراسی است 
که قبلا نبود. مناطق آزاد همیشــه جایگاهی 
برای جبران عدم توانایی مدیران ســرزمین 
اصلی   اســت و اگر قاچاقــی اتفاق می افتد 
به مناطق آزاد نســبت می دهند! خروج ارز و 
فرار مالیاتی و ثبت شرکت های صوری هم به 
همین ترتیب در حالیکه مقررات مناطق آزاد 
بسیار ســخت و دشوار و امکان انجام چنین 
تخلفاتی اصلا وجود ندارد و این اتهامات غیر 

منصفانه است.
 تحقق 30درصدی قانون مناطق آزاد 

طی 27 سال!
احمد کتابفــروش، دبیر ســندیکای 
صاحبان صنایع کیش گفت: من قانونگذاری 
بلد نیستم و تنها به عنوان یک سرمایه گذار در 
بخــش تولید ذکر مصیبتی را در بخش تولید 
جزیــره کیش با آمار و ارقــام واقعی و قابل 

پیگیری خواهم گفت. 
وی ادامه داد: قانونگــذار با مطالعات، 
قانونی را برای مناطق آزاد در سال 13۷۲ و در 
دوره چهارم مجلس شورای اسلامی مصوب 
کرده است و امروز ۷ دوره از آن گذشته و در 
مجموع ۲۷ سال از این تصمیم می گذرد و در 
طول این سالها مجلس نقش نظارتی خود را 
آنطور که باید انجام نداده است زیرا به اذعان 
کارشناسان تنها 30 درصد این قانون تا کنون 
عملیاتی شده است و ۷0 درصد آن همچنان 

مغفول مانده است . 

به همت مجمع توسعه و نوآوری سازندگان کیش برگزار شد؛

نشست تخصصی سرمایه گذاران بخش خصوصی کیش 
با نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با موضوع 

"اصلاحیه قانون چگونگی اداره 
مناطق آزاد کشور"

رحمان سادات نجفی محسن قریب

شنبه 29 آذر 1399، 4 جمادی الاول 1442 ،19 دسامبر 2020، شماره 63637

نشست تخصصی سرمایه گذاران بخش خصوصی کیش با نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس پیرامون موضوع اصلاحیه قانون چگونگی اداره مناطق آزاد کشور برگزار شد.

قاسمی؛ دبیر کل مجمع توسعه و 
نوآوری سازندگان کیش: با توجه 
به این که ۲۷ سال از طرح قانون 
مناطق آزاد مــی گذرد، از جهات 
مختلــف به ویــژه از حیث عدم 
اجرای برخی از مواد این قانون و 
همچنین لزوم پیش بینی ســاز و 
کارهای دقیق در ایجاد مناطق آزاد 
جدید، باز اندیشــی و اصلاح این 
قانون ضــروری می نماید . طرح 
اصلاحی ، فرصت مغتنمی اســت 
که ضمن تقویت مکانیزم نظارتی 
و صیانت و تقویت مزایا و معافیت 
های قانونی ، جایگاه این مناطق 
هــم در اقتصاد ملــی ارتقا یابد .

 

 با توجه به این که ۲۷ سال از طرح 
قانون مناطــق آزاد می گذرد، از 
جهات مختلف به ویژه از حیث عدم 
اجرای برخی از مواد این قانون و 
همچنین لزوم پیش بینی ســاز و 
کارهای دقیــق در ایجاد مناطق 
آزاد جدید ، باز اندیشــی و اصلاح 
این قانون ضــروری می نماید . 
 طــرح اصلاحی ، فرصت مغتنمی 
اســت تا ضمن تقویت مکانیزم 
نظارتی و صیانت و تقویت مزایا و 
معافیت های قانونی ، جایگاه این 
مناطق هم در اقتصاد ملی  ارتقا یابد .

جواد سلماسی از مدیران مطرح 
در گمرک کشــور و جزیره کیش 
نیز با تاکید بــر مطلوب و مترقی 
قانــون مصــوب حاضر،  بودن 
مشــکل را در اجرای این قانون 
دانســت . سلماسی گفت: آن چه 
در سال های اولیه ی ایجاد مناطق 
آزاد  توانســت  توان بیشتری را 
برای رشــد و توسعه ایجاد کند ، 
ثبات مدیریت در دوره ی شــش 
ساله بود و استقرار مدیران برای 
مدت طولانی در کیش ، تسلط بر 
منطقه و قدرت تصمیم گیری آن 
ها را بهتر و  بیشتر می کرد ، اما در 
ســال های پس از آن ، متاسفانه 
در یک دوره ی شش ساله ، یازده 
مدیــر به جزیره آمدنــد. و هنوز 
هــم درگیر تبعات آن هســتیم . 

احمد کتاب فروش دبیر سندیکای 
صاحبان صنایع کیش از شرکت 
کنندگان این نشست نیز با اشاره 
به گذشت هفت دوره از تصویب 
قانون مناطق آزاد و مغفول ماندن 
۷۰ درصــد این قانــون، گفت : 
نخســتین اقدامی کــه مجلس 
محترم در راستای حفظ منافع ملی 
باید انجام مــی داد ، رصد کردن 
دلیل عــدم اجرای این ۷۰ درصد 
قانون موجود اســت . وی افزود : 
مجلس باید جلوی بخشی نگری 
ها رو بگیرد و اجازه ندهد هر ارگانی 
با بخشی نگری، مقرراتی را وضع 
نماید تــا قانون را به عقب براند . 

گزارش ویژه


